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نیم نگاه

خبــر
نحوه مصرف برق در صنایع 
سیمان و فولاد مشخص شد

آرمان ملی: معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با تاکید بر لزوم تداوم تولید در صنایع 
مختلف کشور، گفت: مصوبه نحوه مصرف برق و 
برنامه ریزی برای فعالیت صنایع سیمان و فولاد ابلاغ 
شد. سعید زرندی با تاکید بر ضرورت استمرار تولید 
در حوزه  های مختلف صنعتی و معدنی و اهمیت 
سیمان و فولاد در اقتصاد کشور، اظهارداشت: با 
پیگیری های وزارتخانه و به منظور حمایت از تولید در 
صنایع سیمان و فولاد، ستاد فرماندهی راهبری اوج 
بار کشور در مصوبه ای نحوه مصرف در این دو صنعت 
را ابلاغ کرد. وی با بیان اینکه این مصوبه، بازه زمانی 
و میزان فعالیت صنایع سیمان و فولاد را تعیین کرده 
است، خاطرنشان کرد: روزهای دوشنبه و سه شنبه 
)۲۸ و ۲۹ تیرماه( صنایع سیمان از ساعت ۱۲ شب تا 
۸ صبح مجاز به فعالیت بدون محدودیت هستند و از 
ساعت ۸ تا ۲۴ با  ۳۰ درصد دیماند مصرفی می توانند 

فعالیت خود را ادامه دهند.

 رشد ۹۹ درصدی 
صادرات پوشاک 

آرمان ملی: مدیرکل دفتر نساجی، سلولزی، و 
پوشاک وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: سال 
گذشته در صادرات پوشاک به رشد ۹۹ درصدی 
دست یافتیم و توانستیم رقم صدور این کالاها را 
از ۵۹ میلیون دلار به ۱۱۳ میلیون دلار برسانیم. 
افسانه محرابی اظهارداشت: سال ۹۸ نسبت به سال 
۹۷ حدود ۲۰ درصد افزایش تولید پوشاک و سال 
۹۹ نسبت به ۹۸ شاهد رشد ۲۵ درصدی بودیم. وی 
با اشاره به اعمال تحریم ها و شیوع کرونا در کشور، 
خاطرنشان کرد: برای بهبود و مدیریت شرایط بازار 
پوشاک در سال ۹۷ ورود این کالا به کشور را ممنوع 
کردیم تا با افزایش کیفیت تولیدات داخلی، بازار 
آماده رقابت با کالای خارجی شود و شاهد توسعه 
صادرات در این زمینه باشیم. محرابی با بیان اینکه 
صنعت تولید پوشاک سال ها از قاچاق آسیب دیده 
است، تصریح کرد: اگر در شرایط برابر مجوز واردات 
صادر شود، مشکلی برای تولیدات داخلی فراهم 

نمی کند.

 پرداخت ۱۰هزار میلیارد 
از منابع هدفمندی برای  گندم

آرمان ملی: مدیرعامل سازمان هدفمندسازی با 
اشاره به اهمیت امنیت غذایی جامعه، از پرداخــت 
۱۰ هزار میلیارد ریالی بابت خرید تضمینی گندم 
خبر داد. امید حاجتی مدیر عامل سازمان هدفمندی 
یارانه ها با اشاره به ضرورت پرداخت به موقع و بدون 
تأخیر مطالبات کشاورزان گندم کار همزمان با خرید 
تضمینی گندم و تحویل آن گفت: مبلــغ ۱۰ هزار 
میلیارد ریال بابت یارانه نان و خرید تضمینی گندم 
به شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران 
پرداخت شد. در حال حاضر پروسه خرید تضمینی 
گندم به عنوان یک محصول استراتژیک در امنیت 
غذای جامعه از اولویت های سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها است. وی ادامه داد: رویکرد این سازمان 
در خرید محصولات استراتژیک از کشاورزان نیز بر 
این قرار گرفته است که بعد از خرید محصول توسط 
دولت، سریعا مطالبات کشاورزان پرداخت شود. 
گفتنی است که از ابتدای سالجاری تاکنون بابت 
خرید تضمینی گندم مبلغ ۷۳۴۵۰ میلیاردریال به 

شرکت بازرگانی دولتی ایران پرداخت شده است.

بنــگاه ها
تصویب افزایش سرمایه بانک مهر 
آرمان ملی: مدیرعامل بانک مهرایران گفت: 
در جلسه مجمع عمومی عادی سالانه و فوق العاده 
این بانک با حضور نمایندگان سهامداران مصوب 
شد ۱۰ درصــد سود این بانــک در ســال مالی 
منتهی به پایان اسفند سال ۱۳۹۹ به سهامداران 
پرداخت و مابقی آن به عنوان سود انباشته در 
افزایش سرمایه بانک لحاظ شود. مرتضی اکبری 
اظهارداشت: طبق مصوبه مجمع عمومی سالانه و 
فوق العاده بانک مهرایران، قرار شد ۱۰ درصد سود 
به سهامداران پرداخت شود و مابقی آن به عنوان 
سود انباشته در افزایش سرمایه شرکت طی چند 
مرحله به کار گرفته شود. مقرر شد که افزایش 
سرمایه ۲۵۰۰ میلیارد تومانی این بانک در چند 
مرحله از محل این سود انباشته صورت گیرد؛ در 
مرحله اول ۹۰۰ میلیارد تومان از سود انباشته 
سال ۱۳۹۹ و مابقی آن در سال های آتی از همین 

محل تامین خواهد شد.

 بانک تعاون ۱۱هزارمیلیارد 
وام ازدواج پرداخت کرد

آرمان ملی: رئیس هیات مدیره بانک توسعه 
تعاون از پرداخت بیش از ۱۱ هزار میلیارد ریال 
وام قرض الحسنه ازدواج توسط شعب بانک از 
ابتدای سال ۹۷ تاکنون خبر داد. سیدباقر فتاحی 
اظهارداشت: پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج 
جوانان همواره از اولویت های بانک توسعه تعاون 
در حوزه اعتبارات بوده است. وی افزود: این بانک 
از بدو تاسیس به عنوان یکی از بانک های عامل 
پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج مطرح بوده است 
و مطابق آمار رسمی طی سال های ۹۷ تاکنون 
نیز به ۱۱.۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات در این 
زمینه پرداخت  کرده است. فتاحی خاطرنشان 
کرد: میزان وام پرداختی بانک توسعه تعاون به 
زوج های جوان از سال ۹۷ به ۹۸ به میزان ۸۵ 
درصد رشد داشته است و عملکرد بانک در سال 
۹۹ در مقایسه با سال ۹۸ نیز با ۷۳ درصد رشد 

مواجه شده است.

آرمان ملی: با اعلام سخنگوی دولت مبنی بر تعطیلی 
تمامی ادارات استان های تهران و البرز تا یکشنبه هفته آینده 
بررسی ها از افزایش آمار سفرهای برون شهری خبر می دهد، 
به گونه ای که به رغم اعلام وزیرکشور که از اعمال جرائم نقدی 
و حتی بازگرداندن مسافران خبر داده اما اکثر مردم یا سفرهای 
خود را قبل از اعمال محدودیت ها آغاز کرده اند و یا عطای سفر 
با خودروی شخصی را به لقای آن بخشیده و به سیستم های 
حمل ونقل عمومی همچون اتوبوس و قطار روی آورده اند. 
در این رابطه بررسی ها نشان می دهد نه تنها در حوزه سفر با 
اتوبوس شاهد افزایش چند برابری تقاضا هستیم بلکه علاوه 
بر شکل گیری بازارسیاه بلیت اتوبوس قیمت ها نیز دستخوش 
تغییرات گاها تا ۲ برابری شده است به طوری که برای مسیر 
تهران- تبریز نیز حدود ۵۰ سرویس از ترمینال های غرب و 
بیهقی از سوی شرکت های مختلف برقرار شده که همه ۵۰ 
سرویس کاملا پرشده و هیچ ظرفیتی برای سفر وجود ندارد. 
همچنین از حدود ۳۰ سرویس امروز تهران- ارومیه تنها 
۱۱ سرویس جاداشته و همه بلیت های ۱۹ سرویس دیگر 
به فروش رفته است. بلیت اتوبوس همه ۳۱ سرویس سفر 
مسیر تهران- رشت از پایانه های غرب و بیهقی فروخته شده 
و ظرفیت دیگری وجود ندارد. برای مسیر تهران- اصفهان 
نیز ۶۰ سرویس از پایانه های بیهقی، جنوب، غرب و پونک 
ایجاد شده بود که تنها ۷ سرویس آنجا دارد؛ ظرفیت ۵۳ 
سرویس دیگر به طورکامل پرشده و به فروش رسیده است. از 
سوی دیگر در بخش حمل ونقل ریلی نیز قیمت بلیت با رشد 
بی سابقه ای همراه بود به طوری که بلیت قطار برای مسیر تهران 
به مشهد هم اکنون به هر نفر ۷۰۰هزارتومان رسیده است. 
براساس آخرین مصوبه شورایعالی ترابری در بهمن ماه سال 
گذشته، قیمت بلیت قطارهای مسافری ۴ و ۶ تخته در همه 
مسیرها با افزایش ۲۵ درصدی در صورت خالی بودن نیمی از 
صندلی های هر کوپه، مواجه شد. در حال حاضر قیمت بلیت 
قطار تهران- مشهد برای قطارهای ۳ ستاره ۶ تخته ۱۶۰ و 
۳ ستاره ۴ تخته ۱۸۵ هزار تومان است؛ همچنین قطارهای 
۴ ستاره ۴ تخته نیز بلیت قطار مسافری این مسیر را ۲۲۰ تا 
۲۶۰ هزار تومان بسته به کلاس و کیفیت قطار و ۳۶۰ هزار 
تومان با پذیرایی به فروش می رسانند. این در حالی است که 
قیمت بلیت قطارهای ۵ ستاره، تابع عرضه و تقاضا بوده و از 
مصوبات شورایعالی ترابری تبعیت نمی کند. البته این افزایش 
سفر در حالی صورت می گیرد که به گفته مسافران در اکثر 
مسیرها به ویژه در حوزه حمل ونقل جاده ای اکثر شرکت ها 
پروتکل های ستاد مقابله با کرونا را رعایت نکرده و نسبت به 
فروش بلیت برای تمامی ظرفیت اتوبوس ها اقدام می کنند. 
احمدرضا عامری رئیس اتحادیه شرکت های تعاونی مسافربری 
با اشاره به افزایش میزان تقاضا برای سفر با حمل ونقل عمومی 
می گوید: فعلا هیچ محدودیتی برای تردد ناوگان حمل ونقل 
عمومی اعلام نشده است با توجه تصمیم ستاد ملی مبارزه با 
کرونا مبنی بر تعطیلی یک هفته ای استان های تهران و البرز، 
به یکباره با افزایش تقاضا برای خرید بلیت اتوبوس مواجه 
شدیم. عامری درباره احتمال افزایش قیمت بلیت به دلیل 
افزایش تقاضا افزود: هرگونه افزایش قیمت بلیت برای این یک 
هفته تعطیلات غیرقانونی است، هیچ شرکتی حق افزایش نرخ 
بلیت را ندارد و اگر مسافران با چنین مواردی مواجه شدند؛ 

شکایات را گزارش کنند.

 با اعلام تعطیلات 6 روزه در تهران و البرز رقم خورد
رکوردزنی فروش بلیت قطار و اتوبوس

آرمان ملی-  محمدسیاح: این روزها همه 
درباره ممنوعیت ورود یکی از برندهای 
بزرگ جهان در حوزه موبایل به بازار ایران 
شنیده اند. برندی که با بیشترین امکانات و 
بروزترین قطعات برای جای خود را در دل 
مصرف کنندگان بازکرده هرچند که کمپانی 
اصلی آن حاضــر نیست به صورت مستقیم 
با ایران وارد معاملــه شود چراکه می ترسد 
مبادا به سرنوشت برنـد هم کیش خود دچار 
شود! »شیائومی« یکــی از پرفروش ترین 
گوشی تلفن همراه در بـازارایران است و این 
روزها دست هر فردی یکـی از مدل های این 

برند قرار دارد.

گزارش »آرمان ملی« از ممنوعیت واردات برخی از برندهای موبایل: 

بازار سياه موبايل رونق گرفت 
   کشف رابطه ممنوعیت واردات موبایل با اتفاقات این بازار سرنخ اصلي قلمداد مي شود

در آخرین روز از معاملات رقم خورد 
رشد 8 هزار واحدی شاخص

آرمان ملی:  بازار سرمایه روزگذشته)دوشنبه( با رشد بیش از 
۸ هزار واحدی مواجه شد تا بتواند افت روزگذشته را که به همین 
میزان بود جبران کند به گونه ای که شاخص کل بازهم به کانال 
یک میلیون ۳۱۱ هزار واحدی بازگشت. حال باید منتظر شد و 
دید پس از تعطیلات اجباری که از سوی ستاد مقابله با کرونا 
ابلاغ شده آیا بازارسرمایه نخستین روز از معاملات هفته آینده 
خود را با روند افزایشی آغاز خواهد کرد یا به فاز اصلاحی وارد 
خواهد شد. براساس این گزارش روزگذشته در بازارسرمایه بیش 
از پنج میلیارد و ۷۸۵ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش ۴۷ هزار و ۲۱۵ میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص کل با 
رشد هشت هزار و ۴۲۰ واحدی به رقم یک میلیون و ۳۱۱ هزار 
واحد رسید، همچنین شاخص کل )هــم وزن( با دو هــزار و 
۷۴۱ واحد افزایش به ۴۰۳ هــزار و ۶۸ واحد و شاخص قیمت 
)هــم وزن( با یک هزار و ۷۴۰ واحد رشــد به ۲۵۵ هــزار و 
۸۱۹ واحد رسید. گفتنی است در  بازار روزگذشته نمادهای 
نفت و گاز پتروشیمی تامین )تاپیکو( با ۷۸۰ واحد، گروه مپنا 
)رمپنا( با ۷۷۵ واحد، صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( 
با۷۷۵ واحد، معدنی و صنعتی چادوملو )کچاد( با ۶۵۴ واحد، 
معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با ۶۱۳ واحد، مخابرات ایران 
)اخابر( با ۵۱۵ واحد و سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با 
۴۵۳ واحد بیشترین اثر گذاری را در رشد شاخص داشتند و در 
مقابل نمادهای بانک پارسیان )وپارس( با ۳۳۷ واحد، آلومینیوم 
ایران )فایرا( با ۱۵۱ واحد، شرکت سرمایه گذاری استان گلستان 
)وسگلستا( با ۱۲۶ واحد، سایپا )خساپا( با ۹۶ واحد، شرکت 
سرمایه گــذاری سهــام عدالت استان کرمان )وسکرمان( با 
۹۵ واحد، گروه مدیریت سرمایه گذاری امید )وامید( با ۹۵ واحد 
و پست بانک ایران )وپست( با ۷۱ واحد بیشترین مقاومت را در 
برابر این رشد از خود نشان دادند. بر این اساس در بازار فرابورس 
نیز روزگذشته سه میلیارد و ۶۹۸ میلیون برگه سهم به ارزش 
۲۵۲ هزار و ۷۴۹ میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص این بازار 
با حدود ۲۰۳ واحد افزایش بر روی کانال ۱۹ هزار و ۴۹ واحد 

ثابت ماند.

 تا امروز ورود برندهای مختلفی به بازار ایران با 
ممنوعیت مواجه شده، اما هیچکدام به اندازه این 
برند موردتوجه قرار نگرفته به همان دلیلی که چند 
خط بالاتر اشاره شد، ولی با این حال سازمان تنظیم 
مقررات عیبی را روی این دستگاه ها گذاشته که 
حتی با پیشنهاد راه حل هم حاضر نیست از تصمیمی 
که گرفته عقب نشینی کند و همین موضوع هم 
شائبه هایی را در بازار تلفن همراه و بین واردکنندگان 
ایجاد کرده که نه می تواند آن را رد کرد و نه تایید! با 
این حال دود این تصمیم خلع الساعه تنها به چشم 
مصرف کننده ای می رود که ناامید از تولید داخلی و با 
رقم های مناسب دنبال موبایلی با کیفیت است چراکه 
به همین سرعتی که تصمیم گرفته شده بازارسیاه و 
افزایش قیمت و قاچاق شدت می گیرد. در همین 
رابطه محمدرضا  عالیان، سخنگو و روابط عمومی 
انجمن واردکنندگان موبایل به »آرمان ملی« توضیح 
داد: »سابقه این تصمیمات به زمانی برمی گردد 
که تعداد متولیان و سازمان های تصمیم گیر برای 
مدیریت و سازماندهی تامین و توزیع موبایل هر روز 
اضافه شد. در آن زمان اولین باری که موبایل وارد شد 
مخابرات مسئولیت داشت که الان به وزارت ارتباطات 
تغییر کرده است. در این دو دهه تعداد ذینفعان 
دولتی این حوزه بیش از ۱۰ برابر شده و حداقل چهار 
وزارتخانه، بانک مرکزی و... درگیر این حوزه هستند.« 
او ادامه داد: »یعنی به قدری تصمیم گیر برای واردات 
موبایل زیاد شده که برای واردکردن قانونی یکدستگاه 
موبایل باید از هفتادخان رستم گذشت. فرض کنید 
بازرگانی شرکتی راه اندازی و سرمایه  زیادی کرده تا 
مثلا روی یکی دو برند خاص برای واردات کار کند، 
ولی یک روز صبح از خواب بیدار می شود و می بیند 
که به دلیلی فلان برندها شامل ممنوعیت واردات 
شده اند. شاید دلیل شان هم منطقی باشد، اما سوال 
این است که چرا قبل از این واردات مشکل نداشته 
و یکدفعه مشکل ایجاد شده است؟« عالیان تاکید 
کرد: »در این سیستم بیشتر صورت مساله ها به جای 
حل شدن پاک شده اند. پاک کردن نه به معنای اینکه 
چشم پوشی کنند بلکه ممنوعیت ایجاد می کنند. از 
ممنوعیت واردات بالای ۳۰۰ یورو تا موضوع اخیر که 

شیائومی است.«
 سفارشی سازی برای ایران نداریم!

سخنگو و روابط عمومی انجمن واردکنندگان 
موبایل به اشاره به موضوع ممنوعیت واردات شیائومی 
اضافه کرد: »تا قبل از اینکه ما با تحریم های آمریکا 
مواجه بشویم و کمپانی ها به طور مستقیم با ایران کار 
نکنند، موبایل ها برای ورود به ایران سفارشی سازی 

می شد و مثلا کیبور و اپلیکیشن های فارسی را 
پشتیبانی می کرد ولی بعداز تحریم ها چیزی به 
اسم سفارشی سازی نداشتیم. یکی از همین موارد 
سفارشی سازی همین شماره های اضطراری بود ولی 
در ایران امکان چنین اقدامی وجود ندارد.« او ادامه 
داد: »آقایان فکر می کنند که به دلیل سهم شیائومی 
در بازار ایران هرچه بگویند این کمپانی اجرا خواهد 
کرد، مگر ایران چند درصد بازار این موبایل در جهان را 
دارد که بخواهد زیربار تحریم برود. نتیجه پیگیری های 
ما هم در یکسال ونیم گذشته از این کمپانی منفی بوده 
است.« عالیان افزود: »نکته مهم این است که سال 
گذشته سهم بازار شیائومی در ایران ۷ درصد بوده 
و امروز به ۳۰ درصد رسیده و در ماه اخیر نزدیک به 
سهم بازار سامسونگ شده است؛  دلیل این اتفاق این 
است که این محصول فناوری های روز دنیا را دارد، 
قیمت آن مقرون به صرفه است و این گوشی در برند 

دیگر حداقل ۱.۵ تا دو برابر قیمت دارد!«
 بازارسیاهی که ایجاد شده

عالیان در واکنش به این مطلب که یکی از آثار 
ممنوعیت یکباره ایجاد بازارسیاه و افزایش قیمت 
است، گفت: »این اتفاق در حال رخ دادن است، 
محدودیت در تعدادی از مدل ها اعلام شده و حتی 
به سازمان تنظیم مقررات به گمرک نامه زده و 
گفته شرط ترخیص مدل های ممنوعه این است 
که در آزمایشگاه آنها تایید شود! نکته بامزه این 
است یکسری از این گوشی ها قبل از ممنوعیت ها 
یکماه پیش ثبت سفارش شده و حالا در گمرک 
است، منتظر تخصیص ارز بوده باری ترخیص بوده 
که تخصیص هم انجام شده ولی با این نامه جلوی 
ترخیص گوشی ها گرفته شده است.« او افزود: 
»نکته جالب اینجاست قبل از تخصیص ارز این کالا 
تاییدیه مخابرات را گرفته اند! یعنی همان سازمان 
تنظیم مقررات که نامه زده و گفته جلوی واردات 
این گوشی ها توسط گمرک گرفته شود خودش ماه 
پیش به همان مدل ها تاییده داده است.« سخنگو و 
روابط عمومی انجمن واردکنندگان موبایل اضافه 
کرد: »ماهیانه چیزی خود ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون دلار 
موبایل وارد این کشور می شود که فقط یک میلیون 
دلار یک بازرگان از یک هفته تا یکم ماه در جایی 

بلاتکلیف باشد متحمل ضرر هنگفتی می شود.«
 آمارها چه می گویند؟

عالیان درباره آمار نیازمندی و مصرف گوشی 
تلفن همراه در کشور، توضیح داد: »در ۱۲ ماهه 
گذشته یعنی از خرداد سال ۱۳۹۹ تا خرداد ۱۴۰۰؛ 
۱۷ میلیون و ۴۹۰ هزار دستگاه موبایل دستگاه وارد 

کشور شد که نزدیک به ۱۶ میلیون و ۲۴۰ هزار 
دستگاه در شبکه ارتباطی کشور فعال شد. در حال 
حاضر مصرف واقعی کشور در سال نزدیک به ۱۶ تا 
۱۷ میلیون دستگاه شده است که تقریبا ۹۹ درصد 
آن به صورت رسمی وارد می شود. از این تعــداد 
چهار میلیون و ۳۹۰ هزار دستگاه شیائومی بوده که 
۴.۲ میلیون دستگاه آن مصرف شده است!« او درباره 
سهم بازار برندها هم  ادامه داد: »سهم بازار شیائومی 
۳۰ درصد و سهم بازار سامسونگ ۵۵ درصد است و 
بعد از اینها اپل ۶ درصد، نوکیا ۴ درصد و هوواوی 
هم ۴ درصد است. بقیه برندها نهاینا یکی دو درصد 
سهم بازار را دارند.« سخنگو و روابط عمومی انجمن 
واردکنندگان موبایل در پاسخ به این سوال که آیا در 
ایران برندهای دیگری هم هستند که به دلیل مشکل 
مشابه شیائومی مشمول ممنوعیت واردات شده 
باشند، تصریح کرد: »۹ مدل از شیائومی، هفت مدل 
از ریل می، سه مدل از نوکیا، دو مدل از دوچ، دو مدل 
از اوپو، یک مدل از کارتپیلار و یک مدل از آلکاتل 
مشمول ممنوعیت واردات شده اند و این ممنوعیت 
هر روز بیشتر هم می شود. نکته جالب اینکه خیلی از 
مدل ها در بازار هستند که همین مشکل را دارند ولی 

هنوز مشمول ممنوعیت نشده اند.«
 راه حل؛ راه حل نشد!

او درباره راهکار حل مشکل تماس های اضطراری 
گفت: »در برخی از گوشی ها با قراردادن علامت »+« 
در کنار شماره اضطراری این مشکل حل می شود. در 
همه گوشی های ممنوع شده با همین روش می توان 
شماره های اضطراری را گرفت ولی سازمان تنظیم 
مقررات برخلاف تعهد واردکنندگان برای آموزش 
این موضوع از هر طریقی زیربار این موضوع نمی رود.« 
عالیان در پاسخ به این سوال که آیا این امکان وجود 
دارد که این اقدام در حمایت از یک برند خاص باشد؛ 
افزود: »نمی توان گفت این اتفاق بعید است، اما 
زمانیکه تکه های اتفاقات را کنار هم قرار می دهیم 
در واقع منطقی وجود ندارد و این شائبه بین مردم 
ایجاد می شود که عده ای برای حمایت از برندی 
خاص این برند را مشمول ممنوعیت کرده اند.« همه 
تصمیم گیری هایی که در مورد واردات یا ممنوعیت 
واردات گرفته می شود نهایتا روی مصرف کننده عام 
تاثیر می گذارد و هزینه های دسترسی به خدمات 
را برای افراد بیشتر می کند، ضمن اینکه می بینیم 
دراین بخش تولید ملی حرفی برای گفتن هم 
ندارد. ممنوعیت  براساس سلیقه یا منفعت طلبی یا 
گرم کردن بازار یک برند خاص اتفاقی است که در 

مقابل یک راه حل ساده اتخاذ شده است.

آرمان ملی: کامیــونداران راه طولانــی را تــا 
بندرامــام خمینی )ره( می آیند و خسته هستند. اگر 
اعتراضی هم می کنند، حق دارند اما فرآیند ترخیص 
کالا طولانی نیست و هم اکنون بالغ بر دو میلیون تن 
کالا ترخیص شده و آماده بارگیری است. همچنین 
از ابتدا هیچ ناهماهنگی بین دستگاه های مختلف 
برای ترخیص، تخلــیه و بارگیری کالا وجود نداشته 
است. این سخنان معاون بندری و امور اقتصادی 
سازمان بنادر و دریانــوردی است که معتقد است 
تمامی مشکلاتی که از سوی کامیونداران مبنی بر 
بی نظمی و حمل ونقل کالا از بنادر مطرح می شود 
تنها منشأ آن خستگی ناشی از طولانی بودن راه 
است و ادعای فعالان این حوزه که می گویند هزینه 
اینکه به واسطه زمان حداقل یک هفته ای برای 
بارزدن به کامیونداران تحمیل می شود به همراه 
فرسودگی ناوگان که زمینه فعالیت آنها را به یک سوم 
کاهش داده با واقعیت همخوانی نداشته و تنها گرما 
طاقت این گروه را طاق کرده است موضوعی که 
به نظر می رسد این اظهارنظرات در شرایطی که 
اکثر فعالان این حوزه نسبت به بروز ناهماهنگی ها 
تاکید دارند فقط برای پاک کردن صورت مساله 
بوده و حتما با اعلام این اظهارات باید نسبت به 
وضعیت آرام بارگیری در بنادر تردید کرد. طی هفته 
گذشته مشکلاتی در زمینه حمل و جابه جایی کالا 
از بندرامام خمینی)ره( به وجود آمده بود و خبرهای 
بسیاری منتشر شد از اینکه به دلیل کمبود کامیون 
تخلیه و بارگیری کالا از بندر امام خمینی)ره( با 
کندی انجام شده و حجم بسیار زیادی از کالاهای 
اساسی در این بندر انباشت شده است. پس از آن 
در ویدئوهایی که از کامیونداران در حال اعتراض 
به مسئولان محلی و در مصاحبه های نمایندگان 
تشکل های آنها منتشر شد، انتقادات بسیاری 
مطرح شد از اینکه چرا این وضعیت به وجود آمده 
است. احمد کریمی دبیر کانون انجمن های صنفی 
کامیونداران در این باره می گوید: بی برنامه بودن و 

کوتاهی دستگاه ها و متولیان متعدد سبب شده که 
حمل کالا در بندرامام خمینی)ره(  با مشکل مواجه 
شود اما موضوع کم کاری کامیونداران در این زمینه به 
هیچ وجه درست نیست. وی افزود: اگر کامیونی برای 
حمل بار به بندرامام خمینی)ره( می رود باید یک 
هفته در تعمیرگاه کرایه ای که گرفته را هزینه کند 
تا این ماشین دوباره برای بارگیری آماده شود و این 
زمانی طولانی را می گیرد. این در حالی است که اگر 
کامیونی فرسوده نباشد در ماه تا هشت سرویس هم 
می تواند برای بارگیری به بندر امام سفر کند اما با این 
شرایط توانایی کامیون فرسوده تا حدود سه سرویس 
در ماه کاهش می یابد. دبیر کانون انجمن های 
صنفی کامیونداران بی برنامه بودن و و ناهماهنگی 
برای ترخیص کالا را یکی از مشکلات کامیونداران 
دانست که سبب کندی تخلیه و بارگیری کالا از 
بندرامام خمینی )ره( می شود و افزود: کامیونداران 
در بندرامام خمینی)ره( به همین دلیل، مدت طولانی 
منتظر می مانند؛ چرا که فرآیند ترخیص کالا تا 

مرحله بارگیری بسیار طولانی است.
 ناهماهنگی وجود ندارد

ایــن اظهــارات در حالــی مطــرح شد که 
فرهاد منتصرکوهســاری؛ معاون بندری و امور 
اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی این گلایه های 

کامیونداران را ناشی از خستگی آنها می داند وی در 
این باره معتقد است که کامیونداران راه طولانی را تا 
بندرامام خمینی)ره( می آیند و خسته هستند. اگر 
اعتراضی هم می کنند، حق دارند اما فرآیند ترخیص 
کالا طولانی نیست و هم اکنون بالغ بر دو میلیون تن 
کالا ترخیص شده و آماده بارگیری است. همچنین 
از ابتدا هیچ ناهماهنگی بین دستگاه های مختلف 
برای ترخیص، تخلیه و بارگیری کالا وجود نداشته 
است. منتصر کوهساری افزود: طی روزهای گذشته 
مشکلاتی در زمینه کمبود کامیون وجود داشت، اما 
هم اکنون این مشکل برطرف شده و روزانه حدود 
۲۰هزار دستگاه کامیون به بندرامام خمینی)ره( 
می آیند و کالاهای اساسی را جابه جا می کنند. 
همچنین در تلاشــیم تا در روزهای آتی تعداد 
کامیون ها را که به بندرامام خمینی می آیند به ۲۵۰۰ 
دستگاه افزایش دهیم و برای رسیدن به این هدف 
مشوق هایی هم برای کامیونداران در نظر گرفته شده 
است. با وجود این اظهارات به نظر می رسد مشکلات 
متعددی طی ماه ها و سال های گذشته به وجود آمده 
و همه آنها ریشه در خستگی کامیونداران ندارد چرا 
که همواره یکی از مباحث مطرح شده در این زمینه، 
انباشت کالا در بنادر کشور به دلایل مختلف بوده که 

به نظر می رسد همچنان گریبانگیر این بخش است.

»خستگی راننده« اسم رمز مشکلات کامیونداران در بنادر
ضرورت اجتماعی سازی 

مفهوم بهره وری 

رئــیس ســازمـان امــور اداری 
و استخدامــی کشــور گفت: امروز 
نیاز داریم تا مفهوم بهـره وری بیش 
از پیش اجتماعی ســازی شده و 
ترویج عمومی اهمیت این موضوع 
در دستور کار همه دستگاه ها قرار 
گیرد. جمشید انصاری افزود: در این 
زمینه حرف های ناگفته، کارهای 
نکرده و راه های نرفته در کشور زیاد 
است و در حقیقت مفهوم جدیدی 
در فضای اقتصادی و اجرایی کشور 
تلقی می شود. رئیس سازمان امور 
اداری و استخدامی کشور تصریح 
کرد: پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، 
ایران به جرگه سازمان بهره وری 
آسیایی پیوست و در دهه ۶۰ آن را 
تمدید کرد، اما در عمل فعالیت های 
جدی در این حوزه به عنوان یک امر 
سازمان یافته از سوی دولت از دهه ۷۰ 
آغاز شد که نشان می دهد این موضوع 
به اندازه کافی شناخته شده نبود یا 
اهمیت آن مورد توجه قرار نگرفت. 
معاون رئیس جمهوری تاکید کرد: 
ضرورت دارد اجتماعی کردن مفهوم 

بهره وری در دستور کار قرار بگیرد.

صرفه جویی ۲/۷ میلیون 
یورویی از تلگرام 

وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات 
گفت: برای محاسبه ترافیک تلگرام 
نه تنها یک ریال از مردم پول اضافه 
نگرفته ایم بلکه با انتقال سرورهای 
تلگرام، ۲.۷ میلیون دلار صرفه جویی 
ارزی کردیم. محمدجواد آذری جهرمی 
افزود: مجموع دارایی تلگرام برای ارائه 
خدمت  در ایران ۱۴۰ هزار دلار بود )با 
قیمت هر سرورها ۲ هزار دلار( که با 
قیمــت دلار آن ســال، ۶۰۰ میلیون 
تومان می شود. مجموع پهنـــای بانــد 
۳۲۰ گیگابیت  تلگــرام،  متصــل 
برثانیه بوده که در پیک، ۱۸۰ گیگابیت 
بر ثانیه آن مصرف شده است. جهرمی 
تاکیدکرد: تفاهم صورت گرفته با تلگرام 
باعث شد صرفه جویی ارزی در خرید 
پهنــای باند ۱۸۰ گیگابیت بر ثانیه 
اینتـرنت شد که قیمت آن در ســال 
۹۶ حداکثر ماهانه ۳۰۰ هزار یورو بود. 
در ۹ ماه استقرار CDN های تلگرام 
در ایران ۲.۷ میلیون یورو صرفه جویی 
در پرداخت ارز برای خرید اینترنت 
انجام شد که با قیمت یورو در آن روز 
۱۵ میلیاردتومان محاسبه می شود که 
تمام اینها در صورت های مالی شرکت 

ارتباطات زیرساخت وجود دارد. 

بــازارسرمایه

قیمت بالای نفت در بلندمدت 
به سود کسی نیست

وزیر نفت پس از پایان نوزدهمین 
نشســت اوپک پلاس گفت: قیمت 
بالای نفت در بلــندمدت، به سود 
اعضــای اوپــک پـلاس نیســت. 
بیژن زنگنــه تاکیــد کــرد: اعضای 
اوپک پلاس تصمیم گرفتند تا دسامبر 
۲۰۲۲ هر ماه تولید این ائتلاف روزانه 
۴۰۰ هزار بشکه تا رسیدن به رقم 
تولید آوریل ۲۰۲۰ که مبنای کاهش 
تولید بود، افزایش یابد. وزیرنفت 
گفت: مقرر شد ظرف ۱۵ ماه از سوی 
اوپک پلاس روزانه ۵ میلــیــون و 
۸۰۰ هزار بشکه نفت به بازار افزوده 
شود. وزیر نفت اظهارکرد: در همه این 
بحث ها بازگشت ایران به بازار پدیده 
مهم و تاثیرگذار خواهد بود و هر وقت 
این اتفاق بیفتد اوپک پلاس نمی تواند 

برگشت ایران را نادیده بگیرد.


